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Þara promisiunilor
deºarte

Î
ntr-un an electoral, ca acesta,
tema þipã: ACTUALITATE. De
unde sã încep, însã? Poate, de la
atît de ciudata poveste, culeasã ºi
introdusã în circulaþie culturalã

modernã de Petre Ispirescu,
�Tinereþe fãrã bãtrîneþe ºi via-
þã fãrã de moarte�. Nu am cer-
cetat rãdãcinile ºi aria de ex-
tindere a motivului. Cãrþile
ne spun, însã, cã este o pove-
ste româneascã. Plãmãditã în
creuzetul spaþiului mioritic.
O fi, n-o fi, o luãm de bunã.
Avem, astfel, exemplul arhetipal al
promisiunii fãcute de cineva care
ºtie bine cã este o promisiune
deºartã. Cel care a fãcut-o nu se poa-
te þine de ea. În cazul poveºtii noa-
stre, nu neapãrat pentru cã nu vrea
sau pentru cã este dincolo de puteri-
le limitate ale unei persoane, fie ea
ºi împãrat, ci pentru cã, din capul lo-

cului, o asemenea promisiune este
peste putinþã de îndeplinit, în þinutul
orînduielilor omeneºti. Dovada la zi
a faptului cã apucãtura aceasta, de-
loc sãnãtoasã, de a promite ºtiind

bine cã nu ai sã te þii de pro-
misiune, are rãdãcini adînc
înfipte în România, este poli-
tica noastrã post-decembristã.
Prin excelenþã, politicã a pro-
misiunilor deºãnþate, fãrã aco-
perire, fãcute dincolo de limi-
tele oricãrui minim control de
raþionalitate, fãrã nici cea mai

slabã intenþie de a le aduce vreodatã
la îndeplinire. În spaþiul politic pe
care l-am amenajat ºi în care ne exer-
sãm agonic �talentele democratice�,
promisiunile au rolul unic de mome-
alã în cîrlig. Sunt menite sã convingã
�omul cu votul în mînã� sã muºte la
undiþa unora ºi nu la a celorlalþi.

(continuare în pagina 24)

România-Irlanda de
Nord, primul
”antrenament” pentru
EURO 2024

T
emperatura fotbalului autoh-
ton este în creºtere. Pregãtiri-
le echipei naþionale pentru
turneul final al EURO 2024

au intrat în linie dreaptã, iar astãzi
are loc primul meci din acest an al
echipei naþionale, adversar: Irlanda
de Nord. Lotul este deja creionat în
linii mari, nu mai este loc ºi nici
timp pentru mari surprize, doar even-
tualele accidentãri putând forþa
miºcãri. Pentru selecþioner a venit
vremea micilor reglaje. Problemele
sunt destul de multe, nu lipseºte entu-
ziasmul, dar lipsesc meciurile în pi-
cioare pentru mulþi dintre tricolori.

Selecþionerul Edward Iordãne-
scu a declarat cã este extrem de
îngrijorat de jucãtorii care nu evolu-
eazã foarte mult la echipele de club
din strãinãtate, dar a subliniat cã
merge pe continuitate ºi omogenita-
te, subliniind cã nu poate face
schimbãri �dramatice� în lot cu o
singurã acþiune înaintea turneului
final al Campionatului European de
fotbal din Germania. Iordãnescu a
fãcut mai multe declaraþii pe acest
subiect: �Partidele echipei naþiona-
le din aceastã lunã reprezintã primul
ºi unicul test veritabil pe care îl
avem la dispoziþie pentru pregãtirea

EURO 2024. Amicalele programate
în varã, chiar înaintea turneului fi-
nal, vor fi într-un context diferit, cu
deja alte obiective. Pentru o per-
spectivã cât mai corectã asupra re-
surselor pe care ne putem baza la
EURO am decis convocarea unui
numãr mai mare de jucãtori la acea-
stã acþiune. Însã, ºi vreau sã accen-
tuez acest lucru, fotbaliºtii care nu
se regãsesc acum pe aceastã listã nu
înseamnã cã vor lipsi automat ºi din
lotul pentru Campionatul Europe-
an! La fel cum cei prezenþi acum nu
au, prin aceastã convocare, vreo ga-
ranþie privind participarea lor la
EURO 2024! Existã douã filtre în
urma cãrora voi decide lotul cu care
România va aborda turneul final din
Germania. Primul îl reprezintã mo-
dul în care jucãtorii convocaþi vor
reacþiona la antrenamentele din ace-
ste zile ºi la cele douã meciuri cu
Irlanda de Nord ºi Columbia, iar al
doilea este reprezentat de evoluþia
fiecãrui jucãtor monitorizat, la clu-
buri, de la final de martie pânã la re-
unirea echipei naþionale premergã-
toare EURO 2024".

OCTAVIANDAN
(continuare în pagina 16)

Perspectivepozitive
pentrupiaþanoastrã
decapital

P
erspectivele pentru pia-
þa de capital din þara no-
astrã sunt pozitive, în
ciuda faptului cã 2024
este un an electoral, în
care decidenþii politici
sunt tentaþi sã ia mãsuri

stimulative, în detrimentul celor re-
strictive, au afirmat majoritatea par-
ticipanþilor la cea de-a treia ediþie a
Forumului Investitorilor organizat
de Ziarul BURSA.

Chiar dacã Steen Jakobsen, Chief
Investment Officer Saxo Bank, a fã-
cut notã discordantã, susþinând cã
�anul 2024 va fi unul pierdut�, în
condiþiile în care în jumãtate din sta-
tele lumii au loc alegeri, Petr Ko-
blic, preºedintele Federaþiei Burse-
lor de Valori Europene (FESE) ºi
Directorul General al Bursei din
Praga, a afirmat cã succesul listãrii
de anul trecut al companiei Hidroe-

lectrica trebuie promovat cãtre alte
companii care þintesc listarea la bur-
sa româneascã.

Stere Farmache, preºedintele Di-
rectoratului Fondului Român de
Contragarantare (FRC) a afirmat cã
bursele nu trebuie sã caute doar com-
paniile mari, care sunt mai atractive,
ci �trebuie sã asigure canale sufi-
ciente ºi pentru companiile de talie
micã, aceasta fiind una dintre cerin-
þele pieþei de capital unice europene,
conform cãreia pieþele trebuie sã de-
vinã accesibile tuturor companiilor�
pentru ca investitorii sã aibã o plajã
mult mai mare de acþiune.

Alin Brendea, directorul de ope-
raþiuni al Prime Transaction, a decla-
rat cã în anul curent sunt suficiente
oportunitãþi în piaþa localã de capi-
tal, dar a precizat cã �în acest mo-
ment, atitudinea trebuie sã fie una
mai prudentã ºi, din punctul nostru

de vedere, cel puþin pe termen scurt,
existã douã alternative cãtre care in-
vestitorii ar putea sã se concentreze
mai puternic: (�) primii 10 emitenþi
pe BET-BK sau medianã a dividen-
delor pe care le aºteptãm noi, de cir-
ca 8%, ceea ce este peste inflaþie în
acest moment, ceea ce ar oferi un
randament mulþumitor în condiþii de
riscuri relativ scãzute�.

Una dintre provocãrile pe care o
au în cursul acestui an actorii din
piaþa de capital este mãrirea numã-
rului persoanelor care doresc sã
economiseascã prin instrumentele
financiare listate la bursã, pentru a
creºte lichiditatea ºi a îndeplini in-
dicii pentru promovarea BVB ca
piaþã emergentã la MSCI a spus
Andrei Nedelcu, Director de Inve-
stiþii SAI Erste Asset Manage-
ment, în timp ce Ovidiu Demetre-
scu, Partener OCD Capital&Reso-

urce ºi London Brokers a spus:
�2025 va fi primul an în care ni se
va prezenta nota de platã pentru cã
în 2024 niciun politician care intrã
într-o cursã electoralã nu va lua
decizii fiscale sau strategice cu
impact major, ci o sã încerce sã jo-
ace o carte statu-quo, ca sã-ºi pre-
zerve poziþia�.

Gheorghe Piperea, Partener Fon-
dator Piperea ºi Asociaþii. a atras
atenþia cu privire la soarta valorilor
mobiliare dupã intrarea în faliment a
societãþilor emitente ºi cu privire la
câteva cazuri de manipulare a pieþei
de capital, printre care, în opinia
domniei sale se numãrã ºi ce s-a
întâmplat luna trecutã cu acþiunile
companiei canadiene Gabriel Reso-
urces a cãror valoare s-a dublat dupã
ce unii decidenþi politici de la Bucu-
reºti au anunþat cã e posibil sã pier-
demprocesul privindRoºiaMontanã
ºi sã plãtim despãgubiri de miliarde
de dolari, dar în realitate decizia pro-
nunþatã ulterior a fost favorabilã sta-
tului român.

Despre subiectele discutate la cea
de-a treia ediþie a Forumului Investi-
torilor, puteþi afla mai multe din arti-
colele publicate astãzi în paginile
ziarului BURSA.
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Preþul spot al aurului -
la peste 2.200 de
dolari uncia pentru
prima oarã

C
otaþia spot a aurului a depãºit
ieri, pentru prima datã, pra-
gul de 2.200 de dolari uncia,
dupã ce, în ziua anterioarã,

banca centralã a SUA (Fed) a anun-
þat cã existã perspective pentru trei
reduceri de dobândã în acest an,
ceea ce sugereazã cã oficialii institu-
þiei nu sunt alarmaþi de recentul
avans al inflaþiei.

Preþul spot al aurului a atins recor-
dul de 2.222,39 dolari uncia în prima
parte a zilei de ieri. Ulterior, cotaþia
era de 2,206.10 dolari/uncie, mai
mare cu 1% faþã de ziua precedentã.
Preþul futures al aurului cu livrare în
iunie a urcat cu 1% pe piaþa america-
nã, la 2.203,80 dolari uncia la ora
localã 10.31.

Cel mai recent avans al preþului
aurului, care a început la mijlocul lu-
nii februarie, este susþinut de riscuri-
le geopolitice sporite ºi de achiziþiile

de metal galben fãcute de bãncile
centrale. Numai în aceastã lunã, me-
talul considerat plasament refugiu a
atins valori record de cinci ori.

De la mijlocul lunii februarie ºi
pânã în prezent, cotaþia aurului a cre-
scut cu aproape 12%. O influenþã
asupra dinamicii au avut-o, de seme-
nea, aºteptãrile referitoare la o politi-
cã monetarã mai relaxatã în SUA,
care înmod normal duce la deprecie-
rea dolarului, dar genereazã un inte-
res crescut pentru aur, ca plasament
refugiu. Reducerile de dobândã din
partea Fed sunt favorabile metalului
galben, care nu aduce venituri
investitorilor, dar face mai puþin
atractive alte plasamente.

Amintim cã, miercuri seara, Fed a
decis sã menþinã nemodificatã
dobânda de referinþã, care a rãmas la
cel mai ridicat nivel din ultimii 20 de
ani. (A.V.)
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